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Referat fra møde i Vordingborg Kommunes Miljøråd d. 14. 
september 2020. 
 
Til stede: Else-Marie Langballe Sørensen (formand), Vordingborg Kommune; Peter Tillisch, 

Dansk Skovforening; Jesper Øbo Johansen, Dansk Landbrug; Tommy Clausen, Danmarks 

Sportsfiskerforbund; Johnny Andersen, Danmarks Jægerforbund; Martin Vestergaard, 

Danmarks Naturfredningsforening; Jan Nielsen, Dansk Kano og Kajakforbund; Flemming Pagh 

Jensen og Bo Kayser, Dansk Ornitologisk Forening; Nanna Holm, Muséet Sydøstdanmark 

samt Rolf Hoelgaard og Paul Debois Vordingborg Kommune. 

 

Desuden deltog:  (under punkt 3) Jens Øjvind Nielsen, Henrik Dahl, Thomas Finke og Finn Dan 

Jensen, Kalvehave Virke. 

 

Afbud: Bo Manderup, Vordingborg Kommune; Bjarne Nielsen, Friluftsrådet og Torben Hviid, 

Naturstyrelsen Storstrøm. 

 

./. Opdateret oversigt over Miljørådets medlemmer er vedlagt som bilag til referatet. 

 

Referat 
 

Ad. 1) Godkendelse af dagsorden. Godkendt 

 

Ad. 2) Godkendelse af referatet fra mødet i Miljørådet d. 8. juni 2020. Godkendt 

 

Ad. 3) Naturpark Syd – Vision v/ Jens Øjvind Nielsen, Thomas Finke, Finn Dan Jensen og 

Henrik Dahl, Kalvehave Virke. 

Oplægget ”Naturpark Syd – 1. projektskitse af 23. juli 2020” var udsendt med dagsordenen 

som bilag. 

./. ”Naturpark Syd” – præsentationen fra mødet er vedlagt referatet som bilag.  

 

Kalvehave Virke er født i forbindelse med lokale reaktioner på forslaget om at gøre Lindholm til 

statsligt udrejsecenter. 
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Arbejdsgruppen tager udgangspunkt i lokale muligheder. Kystvandene opfylder 

vandkvalitetsmålsætningerne om god økologisk tilstand, der er udarbejdet en bevarende 

lokalplan for Lindholm, mange naturbeskyttelsesudpegninger i kommuneplan og for 

kystvandene, kommunen lejer ”den gule stald” (fungere som lokalt kulturhus) m.v. 

  
Arbejdsgruppen har gjort sig nogle indledende tanker om indsatser. Indsatserne / 
indsatsområderne er prioriterede. (se vedlagte oplæg). Der er fokus på naturbeskyttelse, klima 
og biodiversitet. Mange indsatser i kystarealerne (300 m strandbeskyttelseslinjen). Lindholm 
kunne indeholde et besøgscenter. 
De fleste af arealerne er privatejede. Gruppen ser muligheder i jordbytte og andre tiltag, der 
kan frigøre kystarealerne. 
Målet for gruppen er bl.a. ”et godt liv ved havet”. 
Gruppen har også et bud på organisering, og ser gerne arbejdsgruppen suppleret. 
 
Gruppen gjorde opmærksom på, at den er i gang med en søgeproces, og dette er første forsøg 
med en præsentation af ideer og tanker. Der er interesse for samarbejde, og der ønskes 
sparring, dialog og feedback. 
 
Herefter udspandt der sig en længere dialog mellem gruppen og miljørådets medlemmer. 
Nedenstående er ikke en fyldestgørende eller ordret gengivelse af den førte dialog, men et kort 
resume af hvilke emner der blev omtalt. 
 
Else-Marie L.S., VK anførte, at Lindholm er statsejet og fremtiden for øen ikke er afklaret, at 
Biosfæreområde Møn har overlap til Naturpark Syd visionen, men også at biosfæreområdet på 
et senere tidspunkt kan tænkes udvidet bl.a. med arealer på Sjællandssiden, som har overlap 
til Naturpark Syd.  
 
Martin V., DN mener, at ideen med beskyttelse af 300 meter zonen generelt er god. 
 
Johnny Andersen, DJF omtalte, hvad han betegnede som lavpraktiske forhold: ”Forstyrrelsesfri 
zoner” – hvad med opsyn? Arbejdspladser på havnen og i husene på havnen, er de egnede 
som arbejdspladser? Øer og holme ingen respekt for skilte. Sekretariat frivilligt eller lønnet? 
 
Jesper Øbo, DL spurgte til arealerne inden for strandbeskyttelseslinjen. 
 
Nanna H., Museerne tilkendegav at det er en spændende ide, og at museet gerne vil 
samarbejde om kulturhistoriske emner. 
 
Peter T., DSkovF omtalte finansiering, frivillighed som et gode, ejerskab til jorden, 
lavbundsjorde og ønskede held og lykke med arbejdet – stor opgave. 
 
Flemming Pagh, DOF finder projektet spændende og gavnligt. Kræver prioritering og 
samarbejde. Ikke alle områder er nødlidende. 
 
Tommy C., DSF omtalte behov for fredningszoner ved vandløb i forhold til fiskebeskyttelse. 
 
Jan N., DKKF, omtalte muligheden for at gøre Lindholm til lokal attraktion. 
 
Kalvehave Virke arbejdsgruppen gjorde opmærksom på at de på dette tidspunkt i processen 
ikke har svar på alle de problemstillinger, der blev rejst af forsamlingen.  
Kalvehave Virke arbejdsgruppen spurgte til kommunens holdning til fortsat dialog om deres 
vision.  
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Else-Marie L.S. tilkendegav afslutningsvis, at kommunen gerne vil tale videre med 
arbejdsgruppen. 
 
Herefter blev punktet afsluttet.  
 
Ad. 4) Vordingborg Kommunes Natur og Miljøpris v/Else-Marie Langballe Sørensen, 
Vordingborg Kommune. 
Der annonceres efter forslag til modtagere af kommunens Natur og Miljøpris. Annoncering via 
kommunens nyhedsbrev d. 2. oktober og lokalaviserne 7. oktober. Forslag kan fremsendes til 
kommunen indtil 30. oktober.  
Der blev sammensat en arbejdsgruppe, der gennemgår de indsendte forslag inden næste 
møde i Miljørådet, hvor Miljørådet vælger årets prismodtager.  
Arbejdsgruppen består af Else-Marie Langballe Sørensen, VK; Peter Tillisch, Dansk 
Skovforening; Jan Nielsen, Dansk Kano og Kajakforbund og Martin Vestergaard, Danmarks 
naturfredningsforening. Gruppen mødes d. 9. november kl. 17 (evt. tidligere) i Langebæk.   
 
Ad. 5) Tag temperaturen på naturen i Vordingborg Kommune 2 v/ Paul Debois, VK. 
./. Oplæg vedlagt som bilag til referatet. 
Der var tilslutning fra Miljørådet til at gennemføre en ”Tag temperaturen på naturen i 
Vordingborg Kommune 2” 
Det blev aftalt, at form og tidspunkt tages op på næste det næste møde i Miljørådet d. 16. 
november. 
 
Ad. 6) Gensidig orientering. 
Omprioriteringskataloget. 
Else-Marie L.S., VK orienterede om indholdet af budget 2021 - omprioriteringskataloget, som 
Miljørådet i lighed med en række andre kommunale råd o.l. har fået tilsendt i høringsperioden. 
Else-Marie omtalte puljen til kyst, biosfære mv., der jfr. kataloget vil blive reduceret fra 1,9 mio. 
kr. til 0,5 mio. kr. 
Desuden omtaltes evt. reduktioner på naturområdet bl.a. naturvejledning, der så i højere grad 
skal varetages elektronisk. 
Martin Vestergaard, DN fandt ikke at dette er en god ide – naturen skal opleves. 
 
Vandrådsarbejdet. 
Else-Marie L.S., VK fortalte, at vandrådsprocessen er gennemført, og at vandrådene i enighed 
er nået frem til forslag til indsatser. Forslagene indeholder lidt flere km med indsatser end 
krævet, men inden for til den økonomiske ramme. 
Nu er forslagene ved at blive politisk behandlet i kommunerne. 
 
Fredningsforslaget for Kirkeskoven og Kirkeengen i Vordingborg by.  
Else-Marie L.S., VK fortalte, at forslaget har været behandlet i et par omgange i Udvalget for 
Klima og Miljø, da der i processen var fremkommet nogle supplerende spørgsmål fra Udvalget  
for Bosætning, Økonomi og Nærdemokrati.  
Men nu er forslaget konfirmeret af Kommunalbestyrelsen. 
Forslaget fremsættes sammen med Danmarks Naturfredningsforening og skal nu behandles i 
Fredningsnævnet. 
 
Verdensarv Møns Klint. 
VK har besluttet at støtte ansøgningsprocessen for at få Møns Klint udnævnt til UNESCO 
Verdensarv med 1,5 mio. kr. over en fireårig periode. (Der henvises i øvrigt til VK ´s 
hjemmeside – nyheder). 
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Indsatsplanlægningen for grundvandsbeskyttelse. 
Der holdes p.t. en række møder med vandværkerne på Møn for at sikre 
grundvandsbeskyttelsen og drikkevandsforsyningen fremover.  
Som følge heraf også dialog om indgåelse af dyrkningsaftaler på de såkaldte boringsnære 
beskyttelsesområder (BNBO). Jesper Ø. J., DL fortalte, at der allerede er indgået aftaler og 
nævnte eksempel herpå. 
 
Andre emner: 
Johnny Andersen, Danmarks Jægerforbund. Nævnte indsigelse mod udvidelse af tidsrum for 
færdselsforbud ved Avnø Røn (Natura2000 område).  
Johnny synes, at fredningsforslaget for Kirkeskoven og Kirkeengen er en god ide, men også at 
rågerne i skoven fortsat skal kunne reguleres.  
 
Martin Vestergaard, Danmarks Naturfredningsforening. Nævnte, at han er stolt af 
fredningsforslaget i.f.t Kirkeskoven og Kirkeengen.  
Omtalte mange henvendelser med bekymringer i.f.t. projektet om etablering af 500 
sommerhuse på Møn. 
Der udspandt sig en snak om emnet. Det blev nævnt, at der allerede er planer om flere 
overnatningsmuligheder i Stege, og at planerne om de 500 sommerhuse er mere omfattende 
end kommuneplanen lægger op til - både i antal og areal. 
Det bemærkes, at Vordingborg Kommune p.t. ikke har taget stilling til projektet.  
  
Tommy Clausen, Danmarks Sportsfiskerforbund. P.t. meget vand i vandløbene og mange 
ørreder. Men tør sommer har også givet vandløb med få fisk. Restaureringsprojekterne 
effektive. Tommy gav eksempler på de førnævnte emneområder. 
 
Ad. 7) Evt. og næste møde. 
Miljørådets besigtigelsestur d. 21. september: Besigtigelse af Kirkeskoven og Kirkeengen i 
Vordingborg i.f.t. fredningsforslaget for de to lokaliteter. 
 
Næste møde i Miljørådet d. 16. november 2020. Emner på mødet vil bl.a. være: 

• Landskabskarakteranalyse. Dette arbejde er del af processen frem mod den kommende 
kommuneplan. Der gives en præsentation af arbejdet med landskabskarakteranalysen 
og hvordan dette skal implementeres i kommuneplanen. 

• Natur og Miljøprisen. Valg af prismodtager. 

• Tag temperaturen på naturen i Vordingborg Kommune 2.   
 

 

Venlig hilsen 

 

Paul Debois 

Chefkonsulent 

  

Bilag: 
• Opdateret liste over medlemmerne af Miljørådet. 

• Naturpark Syd præsentation fra Kalvehave Virke. 

• Oplæg om ”Tag temperaturen på naturen i Vordingborg Kommune 2020.” 


